
   
 

Side 1 

 

24. januar 2023 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut. 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

 

1. Kan Naalakkersuisut redegøre for, hvordan handleplanen for FN’s børnerettighedskonvention 

bliver sikret via lovgivningen? 

 

2. Er det Naalakkersuisuts vurdering, at alle tvangsanbringelser af børn herhjemme sker på et 

lovligt grundlag? 

a. Hvordan arbejder Naalakkersuisut som tilsynsførende med at sikre retssikkerheden for 

familier, hvis børn bliver tvangsanbragt og/eller anbragt udenfor hjemmet? 

b. Hvordan arbejder Naalakkersuisut som tilsynsførende med at sikre retssikkerheden for 

de anbragte børn? 

 

3. Hvor mange sager har Det Sociale Ankenævn behandlet indenfor de seneste 5 år med 

henholdsvis: 

a. Tvangsanbringelser? 

b. Manglende reaktion/sagsbehandling fra myndighederne på baggrund af 

bekymringsskrivelser vedrørende børn? 

i. I hvor mange tilfælde inden for de seneste fem år har Det Sociale Ankenævn rejst 

kritik af myndighederne? 

 

4. Kan Naalakkersuisut be- eller afkræfte, hvorvidt der herhjemme bliver anvendt 

forældrekompetenceundersøgelser udelukkende på dansk, lige som det er/har været tilfældet 

med sagerne i Danmark, hvor grønlandske børn bliver anbragt udenfor hjemmet uden 

hensyntagen til rettigheder? 

 

5. Kan Naalakkersuisut oplyse andet af interesse for sagen? 

(Medlem af Inatsisartut Anna Wangenheim, Demokraterne) 

 

Begrundelse 

Inatsisartuts ombudsmand beretter årligt om kommunernes uhensigtsmæssige og ulovlige 

sagsbehandlingsmetoder som gør, at børn i risiko for mistrivsel og med behov for hjælp ikke bliver hjulpet 

retmæssigt.  

 

Jeg er interesseret i at vide om Naalakkersuisuts nylige fremlæggelse af handleplan om efterlevelse af FN’s 

børnerettighedskonventioner i bund og grund sikres via de eksisterende love eller om der er planer om at 

reformere på et eller flere eksisterende lovgivninger.  

 



   
 

Side 2 

 

Naalakkersuisuts fremlæggelse har vakt kritik fra Børnetalsmanden, MIO, for blot at være en fremlæggelse 

af status på tidligere og igangværende initiativer, hvorfor det er vigtigt som Inatsisartutmedlem at vide, 

hvorvidt lovgivningen fremtidigt sikrer efterlevelsen af børnerettighederne.   

 

Jeg ønsker svar på mine spørgsmål i løbet af 10 arbejdsdage. 


